

. النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

27 نيسلن (ابريل) 2021 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

اللهارات النولي عربيا في استقطاب الشركات الناشئة

نجاح تحويل البحث العلمي إلى منتجات وخدمات مجدية تجارباً. كما حققت 58 نقطة في البحث والتطوير الذي يدرس قدرات البلد في مجال البحث والتطوير ومدى وجود المرافق التي تستقطب التموبل وتخلق الابتكارات التي يمكن تسويقها والتي تسهم في النمو الاقتصادي. في حين سجلت 57 نقطة في القوى العاملة الفنية، وهو المعيار الذي يقيس العدد النسبى للمواهب الفنية والعلمية. وحققت

54 نقطة في معياري الاستثمار في رأس المال البشري والديناميات السياسية، اللذين يقيسان مدى تطوير ورعاية القوى العاملة في المستقبل ومدى فعالية السياسات المستقطبة للاستثمارات والأصول.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

UAE is the 1st Arab Country to Attract Emerging Companies

The UAE ranked first in the Arab world and 31st in the world in the ranking of countries that are friendly to emerging companies issued by the "CIO World" magazine, which is an annual assessment of the competitiveness of countries and their capabilities in an economy based on science and technology.

The UAE scored 62 points on the general index, outperforming Greece, Norway, New Zealand and Indonesia. While the United States ranked first in the world, followed by the United Kingdom in the second place, and Canada in the third.

The classification is based on five criteria in measuring countries' competitiveness capabilities, which are investment in human capital, research and development, entrepreneurship infrastructure, technical workforce and political dynamics.

The UAE scored 62 points in the entrepreneurship infrastructure

حلّت الإمارات في المركز الأول عربياً و 31عالمياً في تصنيف البلدان الصديقة للشركات الناشئة، الصادر عن مجلة "سي أي أو وورلد"، وهو تقييم سنوي لتنافسية الدول وقدراتها في اقتصاد يعتمد على العلم والتقنية.

وحققت الإمارات 62 نقطة على المؤشر العام، متفوقةً بذلك على اليونان والنرويج ونيوزيلندا وإندونيسيا. في حين حلَّت الولايات المتحدة في المركز الأول عالمياً، تلتها المملكة المتحدة ثانيةً، ثم كندا في المركز الثالث.

ويعتمد التصنيف على خمسة معايير في قياس قدرات الدول التنافسية، وهي الاستثمار في رأس المال البشري والبحث والتطوير والبنية التحتية لريادة الأعمال والقوة العاملة الفنية والديناميات السياسية.

وحققت الإمارات 62 نقطة في معيار البنى التحتية لريادة الأعمال الذي يحدد معدل

standard, which determines the success rate of converting scientific research into commercially viable products and services. It also achieved 58 points in research and development that examines the country's capabilities in research and development and the extent of the existence of facilities that attract financing and create innovations that can be marketed and that contribute to economic growth. While it scored 57 points in the technical workforce, a benchmark that measures the relative number of technical and scientific talents. UAE also scored 54 points in the two criteria for investment in human capital and political dynamics, which measure the extent of developing and caring for the workforce in the future and the effectiveness of policies that attract investments and assets.

Source (Al Khaleej Newspaper-UAE, Edited)

"ووديز": استنزاف الاحتياطات الإلزاوية يعرض الوصارف اللبنانية للخطر

حذرت وكالة "موديز" للتصنيف الائتماني، من أنّ عدم قدرة مصرف لبنان المركزي على توفير المال لبرنامج الحكومة لدعم الواردات، واستنزاف احتياطات النقد الأجنبي الإلزامية المحتفظ بها نيابةً عن البنوك التجاربة، يمثل انهيارا كاملا للقطاع

ووفقا لتقربر صادر عن الوكالة فإنّ التعدي على الاحتياطات الإلزامية للبنوك المحتفظ بها في

مصرف لبنان المركزي، وسط الجمود الحكومي المستمر، من شأنه أن يزيد من المخاطر لدى البنوك الدولية المراسلة، مما قد يعرض المعاملات المصرفية في البنوك اللبنانية للخطر، الأمر الذي يمكن أن يؤثر سلباً على

ركائز الاقتصاد الأساسية، بما في ذلك التجارة والسياحة وتحويلات المغتربين.

وتستند العلاقات بين البنوك التجاربة والمصرف المركزي على الالتزام باللوائح التنظيمية، بما في ذلك الامتثال للوائح العالمية لمكافحة غسيل الأموال بالإضافة إلى متطلبات الاستقرار المالي. وتتضمن متطلبات الاستقرار المالي تجنب ما يعادل 15 في المئة من إجمالي الودائع الأجنبية، وذلك بسبب

ارتفاع معدلات "الدولرة" في الاقتصاد اللبناني بشكل كبير، والتي تجاوزت 80 في المئة منذ يونيو (حزيران) الماضي.

المصدر (صحيفة العُربُ اللندنية، بتصرّف)

■ Moody's: The Depletion of Mandatory Reserves Exposes Lebanese Banks to Danger

Moody's, the credit rating agency, has warned that the inability of the Central Bank of Lebanon to provide money for the government program to support imports, and the depletion of mandatory foreign exchange reserves held on behalf of commercial banks, represents a complete collapse of the banking sector.

According to a report issued by the agency, the encroachment on the mandatory reserves of banks maintained in the Central Bank of Lebanon, amidst the continuing government stalemate, would increase the risks of international correspondent banks, which could endanger banking transactions in Lebanese banks, which could have a negative

impact on the main pillars of the economy, including trade, tourism, and remittances.

Dealings between commercial banks and the central bank are based on compliance with regulations, including compliance with global anti-money laundering regulations in addition to financial stability requirements. Financial stability requirements include avoiding the equivalent of 15 percent of total foreign deposits, due to the high rates of "dollarization" in the Lebanese economy, which have exceeded 80 percent since last June.

Source (London-based Al-Arab Newspaper, Edited)

البنوك الكويتية الإسلاوية الأضخو في العالم

في الترتيب 48 و 65 وبأصول 4.4 مليارات دولار و 2.02 مليار على التوالي.

وبلغ إجمالي اصول البنوك الكويتية السبعة نحو 127.44 مليار دولار، او ما نسبته 12.4 في المئة من إجمالي أصول البنوك الواردة ضمن قائمة "ذا آسيان بانكر ".

بينما احتل مايبنك الإسلامي، أكبر بنك إسلامي في آسيا، المركز الرابع في الترتيب، وجاء بنك فيصل

الإسلامي المصري في المرتبة الأولى في افريقيا والمرتبة 36 عالميا بإجمالي أصول يبلغ 6.8 مليار دولار.

وبلغ إجمالي أصول البنوك الإسلامية المدرجة في القائمة 1.03 ترىليون دولار، مقارنة بـ 903.9 مليارات دولار في تقييم العام السابق.

المصدر (صحيفة الدستور الأردنية، بتصرّف)

Kuwaiti Islamic Banks are the Largest in the World

Seven Kuwaiti Islamic banks ranked high on the list of "The Asian Banker" magazine of the 100 largest Islamic banks by assets around the world. Whereas Kuwait Finance House "KFH" came in third place globally and first locally in the list with assets amounting to 66.78 billion dollars. Islamic Maybank, the largest Islamic bank in Asia, ranked fourth, and Faisal Islamic Bank of Egypt came first in Africa and 36th globally, with total assets of \$6.8 billion.

Boubyan Bank ranked 16th in the world with assets of \$19.89 billion, Ahli United Bank of Kuwait ranked 22nd with assets of \$ 14.36 billion, then Warba Bank in 25th place with assets of \$11.02 billion, Kuwait International Bank ranked 30th with



الأولى في افريقيا والمرتبة 36 عالميا بإجمالي أصول يبلغ 6.8 مليار دولار. وجاء بنك بوبيان بالمركز 16 عالميا بأصول 19.89 مليار دولار ، وحل البنك الاهلي المتحد الكويت بالمركز 22 بأصول 14.36 مليار دولار، ثم بنك وربة بالمركز 25 بأصول 11.02 مليار دولار، وبنك الكويت الدولي بالمركز 30 بأصول بلغت 8.91 مليارات دولار، و "بيتك - البحرين" و "بيتك - ماليزيا"

assets amounting to \$8.91 billion, and "KFH - Bahrain" & "KFH-Malaysia" in the 48th and 65th, with assets of \$4.4 billion and \$2.02 billion respectively.

The total assets of the seven Kuwaiti banks amounted to about \$127.44 billion, or 12.4 percent of the total assets of the banks included in the "Asian Banker" list.

While Maybank, the largest Islamic bank in Asia, ranked fourth in the ranking, and Faisal Islamic Bank of Egypt ranked first in Africa and ranked 36 globally, with total assets of \$6.8 billion. The total assets of Islamic banks on the list reached \$1.03 trillion, compared to \$903.9 billion in the previous year's assessment.

Source (Ad-Dustour Newspaper-Jordan, Edited)

ارتفاع تدفق الاستثهارات الأجنبية الهباشرة للأردن

الاجنبية المباشرة الوافدة إلى المملكة. وكان الاستثمار الأجنبي، حقق أعلى مقدار في الجاري لميزان المدفوعات بالنقد الأجنبي، إلى

ارتفعت قيمة الاستثمارات الأجنبية المباشرة المتدفقة إلى السوق الأردنية، بنسبة 1.9 في المئة خلال العام 2020 المنصرم، بالمقارنة مع عام 2019، وذلك على الرغم من القيود التي فرضتها جائحة فيروس كورونا، وتراجع حجم الاستثمارات عالميا. وبحسب الأرقام الصادرة عن البنك المركزي الأردني، فقد بلغت قيمة الاستثمارات الأجنبية المباشرة الوافدة، 496.7 مليون دينار (700.3 مليون دولار). في

حين كانت قيمة الاستثمار الأجنبي المباشر بلغت 487.3 مليون دينار (687 مليون دولار) عام 2019.

ولم تظهر بيانات المركزي الأردني القطاعات التي توزعت عليها الاستثمارات

2008 ببلوغه مستوى ملياري دينار (2.82 مليار دولار)، إلا أنه تراجع مع تداعيات الأزمة المالية

العالمية. مع الإشارة إلى أنّ الاستثمار الأجنبي، يشكّل أحد المعطيات المهمة الداخلة في الحساب

جانب كل من السياحة والميزان التجاري وحوالات المغتربين.

المصدر (وكالة الأناضول، بتصرّف)

High Influx of Foreign Direct Investment into Jordan

The value of foreign direct investments flowing into the Jordanian market increased by 1.9 percent during the past 2020 year, compared to 2019, despite the restrictions imposed by the Coronavirus pandemic, and the decline in the volume of investments globally.

According to figures issued by the Central Bank of Jordan, the value of inbound foreign direct investments amounted to 496.7 million dinars (700.3 million dollars). While the value of foreign direct investment amounted to 487.3 million dinars (687 million dollars) in 2019.

The data of the Central Bank of Jordan did not show the

sectors in which the foreign direct investment coming to the Kingdom were distributed.

The foreign investment, achieved the highest amount in 2008, reaching the level of two billion dinars (2.82 billion dollars), but it retreated with the repercussions of the global financial crisis. Noting that foreign investment constitutes one of the important data included in the current account of the balance of payments in foreign exchange, along with tourism, the trade balance and remittances of expatriates.

Source (Anadolu Agency, Edited)